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a r m a n m e l i . i r آغاز مجدد جلسات کمیسیون مشترک طرح  
حمایت از حقوق کاربران

 دنبال تصويب زوري 
طرح صيانت هستند

  مسدودسازی و فیلترینگ را با عنوان 
دیگری در طرح آورده اند

گفت وگــو
سیدجلال ساداتیان در گفت وگو با »آرمان ملی«:           

مكانيسم ماشه،اختلاف اصلي؛
-مذاكره مستقيم باآمريكا، به نفع ماست

    تبادل زندانیان برای حسن نیت است

آرمان ملی: سخنگوی کمیسیون مشترک طرح 
حمایت از حقوق کاربران در فضای مجازی دیروز 
آغاز به کار مجدد جلسات این کمیسیون را اعلام 
کرد. این در حالی است که نایب رئیس کمیسیون 
مشترک گفته است : »مطابق پیش بینی ها مراحل 
بعدی بررسی و تصویب طرح در ماه جاری طی خواهد 
شد و ما امیدواریم که بتوانیم در عرض یک ماه، نسخه 
نهایی طرح را به شورای نگهبان تقدیم کنیم.« از زمان 
روی کار آمدن دولت سیزدهم، طرح صیانت از فضای 
مجازی در مجلس یازدهم کلید خورده است. طرحی 
که حالا روی کاغذ »صیانت از حقوق کاربران و خدمات 
پایه کاربردی فضای مجازی« نام گرفته و میان مردم 
به طرحی برای فیلتر و مسدودسازی اینترنت و دشوار 
شدن دسترسی به شبکه های اجتماعی شناخته شده 
است. سوای این، داده های رسمی مرکز آمار حاکی 
از آن است که ۸. ۱۹ درصد کاربران یعنی معادل 
۱۱میلیون ایرانی از طریق شبکه های اجتماعی کسب 
درآمد می کنند. بنابراین، کارشناسان و فعالان حوزه 
اینترنت محدودسازی اینترنت را عملا محدود کردن 
بیشتر کاربران از دسترسی به گردش آزاد اطلاعات 
می دانند. اما با این حال باز هم تندروهای مجلس 
یازدهم به دنبال تصویب این طرح هستند. طرح 
صیانت، مخالفان بسیار دارد اما صدای موافقان آن به 
مدد رسانه های پرشمار اصولگرا چنان بلند است که 
مردم و کارشناسان را نسبت به فرجام نهایی آن و 
تصویب آن با محتوایی به زیان کاربران فضای مجازی 

نگران کرده است. 
 اصلاح طرح مغایر حقوق مردم

حالا باید دید در جلسات آینده این کمیسیون، آیا 
این طرح مغایر حقوق مردم، دچار اصلاح جدی خواهد 
شد یا تندورهای مجلس همان طور که آقاتهرانی 
دیگر عضو جبهه پایداری در مجلس گفته بود »ما 
کار خودمان را می کنیم«، مصوبه ای با محدودسازی 
حداکثری فضای مجازی تحویل مردم خواهند داد؟ 
طناب کشی مخالفان و موافقان صیانت، ظرفیت تبدیل 
به سوژه جذاب خبری و مردمی طی روزهای آینده را 
دارد، البته اگر مخالفان تمایلی برای اطلاع رسانی و 
شفاف سازی روند تصویب این طرح را داشته باشند، 
شرطی که تحقق آن، بعید به نظر می رسد. غلامرضا 
نوری قزلجه از مخالفان جدی طرح فعلی صیانت از 
فضای مجازی و عضو کمیسیون مشترک است. او بر 
این باور است که طرح فعلی در کمیسیون رای نخواهد 
آورد زیرا ایرادات جدی دارد. از او جویای آخرین 

وضعیت طرح شدیم: 
 جلسات کمیسیون مشترک چه زمانی 

برگزار خواهد شد؟
تا کنون جلسه ای نداشتیم و آنگونه که اعلام شده، 

امروز جلسه این کمیسیون برگزار خواهد شد. 
 برخی نمایندگان از تغییرات مثبت 70 
درصدی محتوای این طرح خبر داده اند. این 

موضوع را تایید می کنید؟
به صورت رسمی هیچ گونه تغییراتی در کمیسیون 
مطرح نشده و رای گیری درباره تغییرات انجام نشده 
است. آخرین محتوای طرح هنوز باقی است. طرح به 
حدی ایرادات اساسی داشت که به رای گذاشته نشد 
و قرار بود اصلاحاتی بر آن انجام شود اما هیچ جلسه 

رسمی در مورد آن برگزار نشده است. 
 تا چه حد موافقان طرح صیانت به نظر مرکز 

پژوهش ها توجه می کنند؟
موافقان صیانت با نظر مرکز پژوهش ها کاری ندارند، 
آنها با نظر هیچ کسی کاری ندارند. هر چیز زوری دیده 
بودیم جز قانون زوری. آنها به نظرات بخش خصوصی، 
مرکز پژوهش ها و دولت و مرکز فضای ملی اعتنا 

نمی گذارند، این قانونگذاری نیست. 
 مسدودســـازی پیــــام رسان ها هنوز 

پابرجاست؟
مسدودسازی و فیلترینگ در این طرح وجود دارد 
اما با این عنوان در طرح آورده نشده ولی نتیجه آن 
مسدودسازی است. ایرادات و اشکالات اساسی را هنوز 
نتوانسته اند برطرف کنند و طرح جایگزینی وجود ندارد 

به همین دلیل مبنای ما همان طرح اولیه است. 
علی اصغر عنابستانی عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس و کمیسیون مشترک صیانت که پیشتر انتقادات 
منتقدات طرح صیانت را »بی اساس« خوانده بود، معتقد 
است که نظر مرکز پژوهش های مجلس هر نظری 
می تواند باشد اما تصمیم  گیرنده نهایی نمایندگان 

مجلس هستند. 
 در لایحه بودجه، بودجه وزارت ارتباطات به 
نسبت سال گذشته افزایش چشم گیری داشته 

آیا به طرح صیانت مربوط است؟
سال ها است که به زیرساخت های ارتباطی کشور 
توجهی نشده است و روستاها وضعیت اینترنت مناسبی 
ندارند. مقرر شد امسال برای شبکه ملی اطلاعات و 
توسعه زیرساخت های ارتباطی کشور بودجه در نظر 
گرفته شود. همچنین قرار است فیبر نوری را مانند 
آب و برق و گاز به خانه های مردم ببریم تا به راحتی 
از اینترنت استفاده کنند. این موضوع هزینه کلانی 

می خواهد. 
 نامه مرکز پژوهش ها در مورد مخالفت 
با طرح صیانت چقدر مورد توجه کمیسیون 

مشترک صیانت قرار می گیرد؟
نامه ای که داده شد نظر مستقیم مرکز پژوهش ها 
نیست. مرکز پژوهش ها به هر نظری برسد نظر خود 
را به کمیسیون ارائه می دهد و این بحثی غیررسمی 
است. بالاخره مرکز پژوهش ها نظر خود را خواهد 
داد. نظر مرکز پژوهش ها نظری کارشناسی برای 
اعضای کمیسیون است و کسانی که تصمیم می گیرند 
نماینده های مجلس هستند. نماینده های مجلس برای 

زوایای مختلف طرح تصمیم می گیرند. 
 راهکار نمایندگان کمیسیون مشترک برای 

دریافت و اطلاع از نظرات مردم چیست؟
نماینده مردم یعنی مردم و اسمش با خودش است. شما 
نماینده مردم را کنار می گذارید و می گویید کس دیگری 
نماینده مردم است؟ کاملا واضح و روشن است که نماینده 
مردم از طرف مردم حرف می زند نه هر کس دیگری. هر 
کسی نمی تواند بیاید ادعا کند از طرف مردم حرف می زنم. 
مردم پای صندوق رای کسی را انتخاب کردند که از طرف 
آنها حرف بزند و آن فرد از طرف مردم صحبت می کند. هر 
نماینده راهکار متعدد خود را دارد. ارتباطات متعدد دارد. 
نماینده ها دفاتر خود وحضور در بین مردم دارند. هر نماینده 
ساختار ارتباطاتی دارد که وظیفه مردمی خود را انجام دهد.

گـــزارش

آرمان ملی - مطهره شفیعی: نگرانی از 
انتخابات مجلس دوازدهم خواب را از چشمانشان 
ربوده است و از حالا تخریب چهره های تاثیرگذار 
در جریان اصلاحات را آغاز کرده اند. بیش از همه 
تکذیبیه است که منتشر می شود. به عبارتی بارها 
اخبار دروغ و کذب درباره سیدمحمد خاتمی 
منتشر کردند تا به اهدافشان برسند. مهم ترین 
هدف دلواپسان از رواج شایعه و دروغ درباره 
خاتمی تضعیف جایگاه اصلاح طلبان در میان 
جامعه است چرا که بخوبی می دانند او شخصیتی 
است که از محبوبیت بالایی در میان اقشار مختلف 
کشور برخوردار است. ازاین رو تصور می کنند با 
هجمه و تضعیف او سبب ایجاد تردیدهایی در 
میان حامیان اصلاحات می شوند. بنابراین از 
هر فرصتی برای تخریب خاتمی بهره می گیرند 
مانند روزهای اخیر که مدعی نگارش نامه از سوی 
خاتمی خطاب به رهبری و مردم شدند، نامه ای 

که زاییده خیال پردازی دلواپسان است. 
 نامه ای در کار نیست 

جواد امام فعال سیاسی اصلاح طلب درباره 
انتشار نامه سرگشاده از طرف سیدمحمد خاتمی 
به مردم گفت: خبر این نامه تکذیب می شود، 
برخی به دنبال آن بودند که وجود نامه را به 
ملاقات ایشان با آقایان ناطق نوری، روحانی و 
سیدحسن خمینی نسبت دهند اما این نامه 

به هیچ عنوان صحت ندارد. آقای خاتمی قبلا 
دغدغه هایش را منعکس کرده و هرجایی احساس 
کند که حرفی برای گفتن دارد، به طور مستقیم 
یا غیرمستقیم منعکس می کند. کسانی که آمدند 
خبری را مطرح کردند که قرار است ایشان به 
طور ویژه بیاید صحبتی را در قالب نامه منتشر 
کند اساسا اینطور نیست و آن ها می خواهند 
با نقدهایی که در اجتماع است فرار کنند و 
اخباری که درست نیست را منتشر می کنند. 
وی همچنین درباره اینکه گفته می شود نامه ای 
به رهبری نوشتند و قرار است آن نامه را منتشر 
کنند، گفت: نه این خبر هم تکذیب می شود. قبلا 
به رهبری نامه ای فرستادند و اگر قرار بود آن نامه 
را منتشر کنند، همان موقع منتشر می کردند. اگر 
قرار است نامه ای منتشر شود، مخاطبان نامه باید 
آن را نامه منتشر کنند. تا آنجا که خبر دارم اخیرا 
هم نامه ای به رهبری ننوشتند. گمانه زنی هایی 
که نسبت به آقای خاتمی در فضای مجازی 
مطرح شده صحت ندارد. امام یادآور شد: اگر 
آقای خاتمی نکته، مطلب یا حتی نامه خاصی 
مدنظرشان باشد، اول در رسانه رسمی خودشان 
یعنی »خاتمی مدیا« منتشر می کنند و بعد 
منعکس می شود. مطلقا، هیچ خبری در »خاتمی 
مدیا« درباره نقطه نظرات و ملاقات هایی هم که 
داشتند و اینکه در خبرها می گویند آقای خاتمی 

در جلسات خودشان به دنبال برنامه ریزی برای 
موضوعات خاص مثل انتخابات است، نیامده 

است. 
 توصیه امام به دلواپسان 

دیداری که جواد امام در ابتدای اظهاراتش 
به آن اشاره کرد هم جعلی بود. برخی ادعاهای 
مطرح شده پیرامون محتوای این دیدارها، از 
جمله »تصمیم سیدمحمد خاتمی برای انتشار 
نامه ای سرگشاده«، کذب محض و بی پایه 
است. فعال سیاسی اصلاح طلب درباره ملاقات 
سیدحسن خمینی، ناطق نوری و روحانی به 
آرمان ملی گفت: دیداری که روایت شده واقعیت 
ندارد و بزرگان هر از چندگاهی با یکدیگر دیدار 
می کنند. وی افزود: موضوعات انتخاباتی 
در این دیدارها مطرح نیست و تنها با هدف 
تجدیددیدار برگزار می شود. وی از دلواپسان 
سوال کرد چگونه ممکن است ناطق نوری 
که چهره شناخته شده جریان اصولگراست 
با سیدمحمدخاتمی به عنوان لیدر جریان 
اصلاحات به دور یک میز بنشیند و تصمیمات 
انتخاباتی گرفته شود؟ وی از دلواپسان جریان 
اصولگرا خواست اگر درصدد انتشار گزارش و 
خبر دروغ برای تخریب آقای خاتمی هستند، 
موضوعی نگویند که باعث تمسخر خودشان 

شود. 

 ترس از نقش آفرینی لیدر اصلاحات
در روزهای نزدیک به انتخابات انتشار اخبار و 
شایعات دروغ درباره محمد خاتمی شدت می گیرد 
که نشانگر ترس اصولگرایان از نقش آفرینی لیدر 
اصلاحات است به عنوان نمونه در اردیبهشت 
سال جاری شایعه کردند که خاتمی درصدد 
کاندیداتوری یا حمایت از کاندیدای خاصی است 
که صحت نداشت. ۱۹ اردیبهشت در پی پخش 
اطلاعیه ای جعلی در شبکه های اجتماعی مبنی بر 
حمایت خاتمی از یک کاندیدای ریاست جمهوری، 
یکی از نزدیکان وی تأکید کرد: »آقای خاتمی هیچ 
اظهار نظری راجع به کاندیداهای انتخابات نکرده 
است« و »اطلاعیه منتسب به او جعلی و کذب 
است.» برخی که توانایی ساخت شایعه انتخاباتی 
ندارند به موضوعات عجیب و غریب برای تخریب 
خاتمی مشغول می شوند. مانند روزهای پایانی سال 
گذشته یکی از معاونین وزارت امور خارجه در دولت 
نهم و دهم اخیرا طی یک برنامه تلویزیونی در شبکه 
افق سیما مدعی شد که در دولت اصلاحات کسانی 
طرح داده بودند و حتی پنهانی مذاکره کردند که 
جزایر تنب بزرگ و کوچک را بدهند تا روابط ما 
با کشورهای منطقه احیا شود. سیدمحمد صدر، 
معاون عربی - آفریقایی وزارت خارجه در دولت 
اصلاحات در این خصوص اظهار داشت: ادعایی که 
در سیمای جمهوری اسلامی ایران شد کذب محض 
است و هیچ گونه واقعیت ندارد و من تعجب می کنم 
در سیمای جمهوری اسلامی ایران مطالبی مطرح 
می شود که منافع ملی و تمامیت ارضی ایران را زیر 
سؤال می برد. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
تأکید بر اینکه اصلا چنین بحثی در دوران اصلاحات 
در وزارت خارجه مطرح نبود، تصریح کرد: به رغم 
اینکه قضیه جزایر سه گانه یک داستان طولانی 
دارد و مربوط به ۹۰ سال پیش است و قبل از دولت 
اصلاحات، در رابطه با این مسأله بحرانی پیش 
آمده بود، هنر سیاست خارجی دولت اصلاحات 
این بود که ضمن تحکیم حاکمیت ایران بر سه 
جزیره، بحرانی که از قبل به وجود آمده بود را حل 
کرد و پشت سر گذاشت و رابطه را با کل کشورهای 
حاشیه خلیج فارس گسترش داد و می شود گفت 
جزو بهترین دوران های رابطه ایران با مجموعه 

این کشورها بود.

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
مذاکرات احیای برجام در بهمن ماه 
به روزهای حساس خود رسیده 
است و تقریبا هر روز یک اتفاق و یا 
یک سیگنال در این خصوص دیده 
می شود. صحبت های وزیر خارجه ایران در خصوص مذاکره 
مستقیم با آمریکا مشخصا یکی از همین سیگنال هاست که 
برخی آن را گره گشای مذاکرات می دانند. صحبتی که پس 
از نقل قول رابرت مالی مبنی بر اینکه باید زندانیان طرفین 
نیز تبادل شوند، مطرح شد. از سوی دیگر پرداخت حق 
عضویت ایران در سازمان ملل از محل پول های بلوکه شده 
ایران در کره جنوبی از جمله تحولات مهم این روزها پیرامون 
مذاکرات وین بود. مذاکراتی که به نظر می رسد بار دیگر 
مکانیزم ماشه به اصلی ترین محل اختلاف طرفین در آن 
بدل شده است. در راستای بررسی این مسائل »آرمان ملی« 
گفت وگویی با سیدجلال ساداتیان، سفیر پیشین ایران در 

بریتانیا داشته است که در ادامه می خوانید. 
 صحبت هایی در خصوص اینکه احتمالا مذاکره 
مستقیم میان ایران و آمریکا شکل گیرد، می تواند 

منجر به گره گشایی در وین شود؟
قطعا مذاکره مستقیم به نفع ایران است و نتایج مثبتی 
در پی خواهد داشت زیرا هم حرف را مستقیم می شنوند و 
هم مستقیم حرف خود را می زنند و این گونه دیگر نگران 
تحریف صحبت ها و یا کارشکنی برخی طرف های برجام 
نیستیم. واسطه ها هر چقدر هم مطمئن باشند باز هم 
منافع خاص خود را دارند. باید توجه داشت که مذاکره 
مستقیم به معنای به رسمیت شناختن بازگشت آمریکا 
به برجام نیست و در این حوزه هم مشکلی پیش نخواهد 
آمد. پیش از شکل گیری برجام ما با آمریکا مذاکره مستقیم 
داشته ایم و امروز هم مانند آن برهه زمانی است و فرقی 
نمی کند. چراغ سبز صحبت های دو روز پیش وزیرخارجه 
را رهبری چند هفته پیش نشان داده بودند و عنوان کرده 
بودند که گفت وگو با دشمن به معنی تسلیم شدن نیست 
که معنای آن این بود که می توان مذاکره مستقیم داشت. 
امروز هم اگر مذاکره مستقیم طرفین شکل گیرد باید در 
خصوص ۸ موضوع حل و فصل شود تا توافق حاصل شود. 
سایر اختلافات به نظر می رسد حل و فصل شده و موضوع 

تحریم ها و ضمانت تا حدودی حل و فصل شده است. 
زمانی چه  برهه  این  اختلاف در   مهم ترین 

مساله ای است؟
امروز مهم ترین مورد اختلافی این است که هیچ کشوری 
از مکانیزم ماشه استفاده نکند. این نگرانی وجود دارد که 
توافق شکل گیرد و آمریکا وارد برجام شود و برای مثال 
برخی تحریم ها را علیه ایران لغو کند و پس از آن به خاطر 
سایر موضوعات اختلافی اسنپ بک را فعال و پرونده ایران 
را به شورای امنیت بکشانند. این حق ایران است که از این 
موضوع اطمینان حاصل کند تا در آینده دچار مشکل 
نشود. مهم ترین نکته در مذاکرات وین همین امر است و 
احتمالا در مذاکره مستقیم نیز موضوع اصلی همین باشد. 
سایر موارد اختلافی نیز مهم است و این گونه نیست که 
آن ها را حل شده بدانیم. باید سرنوشت تحریم ها و ضمانت 
مشخص شود. از سوی دیگر غربی ها نیز می خواهند تکلیف 
اورانیوم 6۰ درصد و 4۰ درصد ایران نیز مشخص شود. 
گفت وگوها در این خصوص ادامه دارد اما پیشرفت هایی 
نیز در مذاکرات شکل گرفته است. جدی ترین اختلاف 
امروز مکانیزم ماشه است و ایران باید مراقب این حوزه 
باشد، زیرا معلوم نیست سه سال دیگر چه کسی در آمریکا 
رئیس جمهور شود و مشخص نیست که آنها زمانی که 
به برجام باز می گردند چه خواسته هایی داشته باشند. 
با نگاهی به پیشینه اسنپ بک متوجه می شویم که این 
یک قابلیت است که در برجام پیش بینی شده است که 
طبق آن اگر کشورهای عضو این توافق در موردی ناراضی 
باشند و بپندارند که ایران از تعهدات خود سر باز زده است 
می توانند موضوع را به شورای حل اختلاف بسپارند و اگر 
در این مرحله شورا مخالفت کرد قادر خواهند بود مساله 
را به شورای امنیت ببرند و از آن بخواهند که مکانیزم 
ماشه را بدون رأی گیری علیه ایران فعال کنند. ایالات 
متحده آمریکا به دلیل خروج از برجام برای انجام این کار 
در حال حاضر هیچ حقی ندارد. موضوعی که کارشناسان، 
صاحبنظران دنیا، اعضای سازمان ملل و همچنین مقام های 
ایران با مکاتباتی که انجام داده اند بر آن تاکید کرده اند. 
آمریکا تنها در صورت بازگشت به برجام می تواند از 
مکانیزم ماشه استفاده کند که آن مستلزم لغو تحریم ها و 
طی مراحل قانونی ارجاع موضوع به شورای حل اختلاف 
و دریافت نظرات شورای مذکور است. طی نمودن این 
مسیر، در صورت رضایت آمریکا به بازگشت به برجام و 
پذیرش دیگر اعضای باقیمانده برجام یعنی ۱+4، مستلزم 
صرف زمانی است که ممکن است در دولت آینده آمریکا 

ممکن شود. 
 موضوع تبادل زندانیان میان ایران و آمریکا 
می تواند تسهیلگر مذاکرات باشد و به چه علت 

رابرت مالی بر آن تاکید داشته است؟
تبادل زندانیان یک موضوع مجزا از برجام و مذاکرات 
وین است اما آمریکا آن را برای حسن نیت از سوی ایران 
می خواهد. همان گونه که آمریکا در این راستا اجازه داد 
که ژاپن بخشی از بدهی خود به ایران را در قالب دارو و 
واکسن به ایران بپردازد و یا به کره جنوبی مجوز داد تا 
قسمتی از بدهی ایران را صرف پرداخت حق عضویت در 
سازمان ملل کند، آن ها نیز امروز می خواهند در مقابل 
این اقدام انجام شود. این امر می تواند حسن نیت طرفین 
را بیشتر نشان دهد و در مذاکرات مستقیم قطعا یکی از 
موضوعات مورد بحث خواهد بود. آن چه که امروز مسلم 
است ایران به علت اینکه آمریکا بدعهدی کرده است 
انتظار دارد تا آن ها بیشتر از خود حسن نیت نشان دهند 
تا اندکی اعتماد بازسازی شود. تبادل زندانیان می تواند 
در این زمینه موثر باشد و باید منتظر روزهای آینده و 
جلساتی که برگزار می شود، باشیم. آن چه که مسلم است 
مذاکره مستقیم می تواند از سختی مذاکرات کم کند و در 

همه زمینه ها موثرتر باشد.

باز هم انتشار شایعه دروغ درباره لیدر اصلاحات   

 اسم خاتمی هم
  خواب از چشم شان 

ربــــوده
 دلواپسان مجلس دوازدهم آرام و قرار ندارند

روایت »آرمان ملی« از تداوم توهین و تهمت از تریبون مجلس 

تدارک تسویه حساب آنـکه »حرف گنده تر از دهنش« زده بود 
 ادعاهای دلواپسان توهین به قوه قضائیه و شورای نگهبان است 

آرمان ملی – یاسمین ظالقانی : مجلس 
خانه ملت است و به طور طبیعی در یک خانه نباید 
توهین و تهمت زده شود اما برخی نمایندگان 
جانب اخلاق را دقیقا رعایت نمی کنند، چنانکه 
از هر فرصتی برای توهین استفاده می کنند که 
آخرین نمونه آن توهین نایب رئیس مجلس به 
رئیس اتاق بازرگانی بود. علی نیکزاد، نایب رئیس 
مجلس در واکنش به اظهارات اخیر رئیس اتاق 
بازرگانی گفت: آقای شافعی در قد و قواره ای 
نیست که بگوید از مجلس پشتیبانی می کند. 
آقای شافعی حرفی زده که گنده تر از دهانش 
است. نیکزاد در پاسخ به تذکر زنگنه نماینده 
تربت حیدریه درباره اینکه چرا هیات رئیسه 
واکنشی به اظهارات اخیر رئیس اتاق بازرگانی 
نداشته است، گفت: مجلس عکس العمل نشان 
داد،  شان مجلس، نماینده و رئیس اتاق بازرگانی 
مشخص است. وی افزود: آقای شافعی در قد و 
قواره ای نیست که بگوید از مجلس پشتیبانی 
می کند. آقای شافعی حرفی زده که گنده تر 
از دهانش است. نایب رئیس مجلس ادامه داد: 
صحبت های آقای شافعی در زمان تعطیلات 
مجلس بود، همان زمان ما عکس العمل نشان 
دادیم و این اظهارات تکذیب شد، دیدگاه 
مجلس و کمیسیون های اقتصادی درباره بخش 

خصوصی آشکار است. 
 عذرخواهی نشد

این موضوع به بی احترامی نایب رئیس مجلس 
به شافعی خاتمه پیدا نکرد، چرا که دیروز عضو 
هیأت رئیسه مجلس از قالیباف خواست دستور 
دهد تا تحقیق و تفحص از اتاق بازرگانی در اسرع 
وقت و خارج از نوبت دنبال شود تا مجلس بتواند 
به وظایف قانونی خود عمل کند. حجت الاسلام 

علیرضا سلیمی در جلسه علنی مجلس در تذکری 
مستند به ماده 2۱2 آیین نامه داخلی مجلس 
اظهار داشت: هر نماینده می تواند از همه امور 
کشور تقاضای تحقیق و تفحص داشته باشد. 
وی افزود: یکی از سازمان ها و ارگان هایی که 
می توانیم از آن تحقیق و تفحص کنیم اتاق 
بازرگانی است؛ متأسفانه یکی از مسئولان اتاق 
بازرگانی موضوعاتی را علیه مجلس مطرح 
کرده اند و لازم است که تحقیق و تفحص از 
آنجا صورت گیرد. این در حالی است که این 
اتاق بیش از 3۰۰ تا 4۰۰ میلیارد تومان بودجه 
دارد ولی درآمد آن چند هزار میلیارد تومان است. 
وی افزود: مجلس با قوانین و مصوبات خود اتاق 
بازرگانی را شارژ کرده است قوانین مجلس باعث 
درآمد هزاران میلیارد تومانی اتاق بازرگانی 
شده است و به نظر می رسد در اتاق بازرگانی 
پول نجومی وجود دارد. سلیمی از قالیباف 
خواست دستور دهد تا تحقیق و تفحص از اتاق 
بازرگانی در اسرع وقت و خارج از نوبت دنبال 

شود تا مجلس بتواند به وظایف قانونی خود 
عمل کند. وی خاطرنشان کرد: برخی از تحقیق 
و تفحص ها مهلت قانونی خود را گذرانده اند این 
در حالی است که اجرای هر تحقیق و تفحص 
6 ماه زمان می خواهد و حتی زمان تمدید آن 
گذشته است لذا شما باید دستور دهید که نسبت 
به ارائه گزارش تحقیق و تفحص ها به صحن علنی 
مجلس اقدامات لازم صورت گیرد. محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس در پاسخ به این تذکر 
اظهار داشت: تحقیق و تفحص از اتاق بازرگانی از 
زمان های خیلی قبل وجود داشته و هم اکنون در 
کمیسیون اقتصادی بررسی شده و در نوبت طرح 
در صحن علنی مجلس است و نباید ما موضوعات 
را با یکدیگر مخلوط کنیم. رئیس مجلس گفت: 
مجلس حتما در موضوعات مختلف انفعالی عمل 
نمی کند و طبق قانون کار خود را دنبال می کنیم

 توهین های بی شمار 
بارها از تریبون مجلس به شخصیت هایی که 
دارای مشی متفاوت با برخی نمایندگان بودند 

توهین شده است که روحانی و یارانش در رصد 
افراد مورد هجمه مجلس هستند. در آذر سال 
گذشته بود که نماینده فلاورجان در مجلس در 
تذکری خطاب به رئیس جمهور، افزود: تشکر 
می کنم امروز هم به ملت ایران بی احترامی کرده 
و به مجلس نیامدید در حالی که باید در مجلس 
حضور پیدا کرده و حرف ملت را می شنیدید؛ 
شما باید در گفتار سنجیده تر عمل کرده و گرای 
غلط ندهید. سیدناصر موسوی لارگانی ادامه داد: 
شما پاسخ به ترور شهید فخری زاده را به زمان 
مناسب حواله می دهید و مصوبه مجلس را مضر 
می دانید که این با جایگاه شما تناسب ندارد به 
خصوص که نتیجه گلابی های برجام شما فقط ترور 
و تحریم بود؛ حالا صریح بگویید حفظ اقتدار ملت 
و نظام برای چه کسی مضر است؟ احتمالا دوباره 
مستوجب خشم روحانی و شکایت مجدد ایشان 
خواهم شد. بهرام بیرانوند نماینده دیگر مجلس 
از ظریف خواست به اندازه یک جوجه خروس 
غیرت داشته باشد. او ۱5تیر سال گذشته هم گفت: 
»دقیقا زماني که هزاران حاجي در منا در آغوش 
مرگ افتادند آقاي ظریف هم در آغوش اوباما و وزیر 
خارجه آمریکا افتاد! آقاي ظریف غلط زیادي کرده 
اگر به عنوان وزیر خارجه چنین کاري کرده و دلش 

خواسته با رئیس جمهور آمریکا دست بدهد!« 
 متهم بر کرسی شاکی

نکته قابل تامل آنجاست که نمایندگان توهین 
کننده به جای آنکه مورد بازخواست قرار گیرند 
در جایگاه شاکی حضور دارند و شکایت هایی علیه 
روحانی و دولت تحت مدیریت او تنظیم کر ده اند. 
تغییر کرسی شاکی و متهم شرایطی را پدید 
آورده که برخی نمایندگان دلواپس به خودشان 

اجازه توهین می دهند.

سعید جلیلی کجاست؟ آیا پنهان به وین رفته و یا اینکه به 
نقش آفرینی در موضوع مذاکرات هسته ای مشغول است. شاید 
هم به بازی گرفته نشده و در خانه است. یک فعال سیاسی 
اصلاح طلب گفت: سکوت این روزهای آقای جلیلی و پایداری 
منطقی نیست چون با حرص و جوش هایی که آنها در زمان 
دولت قبل درباره برجام می خوردند همخوانی ندارد. آنچه این 
وضعیت را توجیه می کند منافع است. آن زمان آنها منافعی 
در برجام نداشتند و حالا منافع دارند. علی صوفی درباره علت 
سکوت سعید جلیلی و جبهه پایداری راجع به مذاکرات احیای 
برجام گفت: آقای ظریف در ویدئویی می گوید: »کسانی که 
با برجام مخالفت می کنند، نه اینکه ندانند قضیه چیست 
ولی می پوشانند.« کاملا مشخص است که او این جمله را از 
روی درد بیان کرد چون از نزدیک درگیر با اتهاماتی بود که 
مخالفان برجام به او می زدند. وی افزود: آقای جلیلی بیش از 

همه می دانست که چه مأموریتی دارد.

موتلفه و چین ارتباط خوبی با هم دارند. بزرگان حزب موتلفه 
اهل بازار و تجارت هستند پس بی دلیل نیست به تعاملات کشور 
با کشورهایی حساس باشند که مرکز تجارت آنهاست از جمله 
اسدا... بادامچیان که با تعدادی از مسئولان چین دیدار کرده و 
حالا اخبار تعامل ایران با این کشور را با دقت دنبال می کند. 
او دیروز در بیان مواضع هفتگی این حزب، برگزاری رزمایش 
مشترک نیروی دریایی ایران، روسیه و چین را دارای پیام شفافی 
برای مستکبرین و زورگویان دانست. وی افزود: همکاری مشترک 
ایران، روسیه و چین و سایر ملت های استقلال خواه، نیروی 
عظیم جهانی مقتدری را پدید می آورد که معادلات جهانی را 
دچار تحول اساسی می کند. بادامچیان تاکید کرد: حزب موتلفه 
اسلامی در روابط بین الملل خود، در بخش غیر دولتی و مردمی، 
سال هاست که فعالیت داشته و اکنون در دوره جدید خود آن را به 
تکامل می رساند. دولت گام های خوبی را برداشته است از جمله 

افزایش تعاملات بین المللی و منطقه ای. 

تمایل ندارند همسوها را استیضاح کنند و همین موضوع به 
صحت شایعاتی درباره اشتغال نزدیکان نمایندگان در نهادهای 
دولتی دامن می زند. دیروز نماینده دلواپس مجلس گفت: معلوم 
است حالا که هنوز دولت آقای رئیسی شروع نشده و برخی این 
حرف ها را عَلمَ کردند، نشان از این دارد که اینها روی صداقت این 
مسائل را مطرح نمی کنند بلکه دنبال ایجاد بلوا، آشوب و اغتشاش 
در ذهن مردم هستند. علیرضا سلیمی ادامه داد: در حقیقت این 
افراد با واقعیاتی که در مجلس می گذرد بسیار فاصله دارند و به نظرم 
اگر نیت  این افراد پاک بود، دولت قبلی که چند سال کار کرده بود 
و مجلس جدید هم آمده بود، چرا یک بار به مجلس نگفتند که چرا 
شما استیضاح نمی کنید؟ در حال حاضر دولت جدید تازه آمده، 
آیا باید دولتی را که هنوز از گرد راه نیامده استیضاح کرد؟ اینها 
دنبال تحریک نمایندگان و مجلس هستند. کسانی که می گویند 
هیات رئیسه جلوی استیضاح وزرا را گرفته، به دلیل این که رفقای 

خودشان در مجلس قبل با دولت همسو بود.

  

 نقش سعيد جليلی
 در مذاكرات 

 تجارت يا سياست
 با چين؟

 بی خيال 
استيضاح وزرا


